

وزارة التعليم العالي و البحث العلمي

جامعة الشاذلي بن جديد الطارف

كلية العلوم السياسية و الحقوق

قسم الحقوق

المستوى = سنة أولى ليسانس

المقياس = مصطلحات انجليزية

السداسي = الثاني

الأستاذة = قصاب بشرى

### محاضرة رقم 05 مصطلحات قانونية انجليزية

#### النشاط الاقتصادي

يتكون النشاط الاقتصادي من مجموعة من العناصر نذكر منها

1 – إنتاج = لما كانت الموارد الاقتصادية لا توجد في حالة تجعلها صالحة للإشباع مباشرة فلا بد من تدخل الجهد الإنساني عن طريق الإنتاج وهو الجهد الإنساني المبذول لتحويل الموارد بما يجعلها قادرة على إشباع الحاجات أي قدرة على المنفعة بما يضمن علاقة بين عناصر الإنتاج ومحصلة الإنتاج من خلال المزج بين عوامل الإنتاج المختلفة .

2 – الاستهلاك = هو استعمال السلع و الخدمات بقصد إشباع الحاجات مباشرة تحقيقا للمنفعة وقد يكون الاستهلاك خاصا لإشباع الحاجات الفردية أو عاما يشبع الحاجات العامة

3 – التوزيع = إذا كانت عملية الإنتاج تعطي سلع و خدمات وتحقق قيمة مضافة توزع بين المنتجين في شكل أجور و فوائد و حصص معينة

4 – الادخار = هو الجزء من الداخل الذي لا ينفق على الاستهلاك و بالتالي فهو تأجيل الاستهلاك . وقد يكون الادخار فرديا أو حكوميا ويتأثر بعوامل اقتصادية مثل مستوى الدخل و سياسة الدولة في مجال الضرائب .

5 – الاستثمار = يقصد به الإضافة إلى ثروة البلد الإنتاجية لكي تستخدم في الفترات القادمة و يتكون من رأس المال و مخزون السلع و المنشآت و الآلات .

## The economic activity

Economic activity consists of a set of elements including:

**1 – production:** since economic resources does not exist in a state that makes them suitable for direct satisfaction, human effort must intervene through production, which is the human effort made to transform resources in a way that makes them capable of satisfying needs that is capable of benefit in a way that ensures a relationship between the elements of production and the outcome of production through the combination of different factors of production

**2 – Consumption:** is the use of goods and services with the intention of directly satisfying needs in order to achieve benefit .consumption may be private to satisfy individual's needs or general to satisfy public needs.

**3 – Distribution:** if the production process produces goods and services and achieves added value it is distributed among producers in a form of wages, benefit and certain shares

**4 – Saving:** is the part of the interior that is not spent on consumption and therefore postpones consumption. Saving may be individual or governmental and is affected by economic factors such as: level of income and the state's policy in the field of taxes

**5 – Investment:** means adding to the country productive wealth so that it can be used in the coming periods and consist of capital and the stock of goods facilities and machinery

## القوانين الاقتصادية

يسعى الإنسان دائماً لاكتشاف القوانين التي تحكم الظواهر المحيطة به وإدراكها من أجل استخدامها في تأمين حاجاته و تلبيتها . وهذه القوانين عبارة عن العلاقات الضرورية و الجوهرية القائمة بين العمليات التي تحدث في الحياة الاقتصادية . تتميز القوانين الاقتصادية بمجموعة من الخصائص =

- تتميز بطابعها الموضوعي و دور الإنسان في وضعها و اكتشافها
- مستوى و درجة تحقيق القوانين الاقتصادية
- تتميز بطابعها التاريخي الانتقالي

## Economic laws

Human always seeks to discover and understand the laws that govern the phenomena surrounding him in order to use them to secure and meet his needs. these needs are the necessary and fundamental relationship that exist between the processes that occurs in economic life. These laws are characterized by a set of characteristics

- It is distinguished by its objective nature and the human role in developing and discovering it
- The level and degree of realization of economic law
- It is distinguished by its transitional historical character

## مصادر التشريع الإسلامي

- 1 – القرآن الكريم = كلام الله المنزل على سيدنا محمد صلى الله عليه و سلم بواسطة جبريل عليه السلام باللسان العربي المبين المتعبد بتلاوته المعجز بلفظه و معناه المنقول إلينا بالتواتر المبدوء بسورة الفاتحة و المختوم بسورة الناس
- 2 – السنة = ما اثر عن النبي صلى الله عليه وسلم من قول أو فعل أو تقرير أو صفة خلقية أو خلقية أو سيرة سواء كان قبل البعثة أو قبلها
- 3 – الإجماع = اتفاق المجتهدين من امة محمد عليه السلام عن أمر من الأمور في عصر غير عصر الرسول .
- 4 – القياس = رد الفعل إلى الأصل في الحكم بعلة تجمعهما وينقسم إلى ثلاثة أقسام  
قياس علة و قياس دلالة و قياس شبهة

## Sources of islamic legislation

1 – the Quran : the word of god revealed to our master Muhammad may god bless him and grant him peace through Gabriel peace be

upon him in the clear Arabic language worshiped through its miraculous recitation of its wording and meaning conveyed to us in frequent transmission beginning with surat el fatiha and ending with surat el nas .

**2 – sunnah:** what has been traced on the authority of the prophet may god bless him and grant him peace in terms of words actions and statements moral or ethical characteristics , or conduct whether it was after or before the mission

**3- consensus:** agreement of the scholars of the nation of Muhammad peace be upon him regarding a matter in an era other than the era of the messenger

**4 – Analogy:** reaction to the original in the ruling with a reason that unites them and is divided into three sections: significance analogy, cause analogy and suspicion analogy